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أحد المفاهيم المركزية في بناء الدولة الحديثة،  بوصفهالدراسات المعاصرة مفهوم المواطنة 

ومحورًا رئيسًا في العلاقة بين الفرد والمجتمع والدولة، وينطلق الفكر السياسي الإسلامي 

ومتطلبات الدولة الوطنية  ،التوفيق بين المرجعية الشرعية الإسلامية ةالمعاصر من محاول

نة لا تتعارض مع مبادئ الإسلام، بل يمكن أن تُبنى على أساس المساواة الحديثة، ويرى المفكرون الإسلاميون أن المواط

وتختلف  ة.والواجبات، والعدالة، واحترام التعدد الديني والثقافي، ضمن إطار الهوية الإسلامية الجامع ،في الحقوق

 عدّتن يتبنى رؤية تجديدية مَن يتبنى رؤية تقليدية تجعل الانتماء الديني أساسًا للعضوية السياسية، والمقاربات بين مَ

كما يسعى الاتجاه الإصلاحي إلى إعادة تفسير مفاهيم  ،الانتماء للوطن والمشاركة في الصالح العام أساسًا للمواطنة

" بما يتناسب مع مفاهيم الدولة الحديثة والمواطنة المتساوية. بذلك مثل "الأمة"، و"دار الإسلام"، و"الولاء والبراء

ة في الفكر السياسي الإسلامي المعاصر مجالًا حيويًا للنقاش بشأن التوفيق بين الأصالة، والهوية، تمثل المواطن

 والانفتاح، والدين، والدولة.

المواطنة، الفكر السياسي الإسلامي، الدولة الحديثة، المساواة، العدالة، الهوية الإسلامية،  :ةالمفتاحيالكلمات 
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studies in Islamic political thought address citizenship 

as a central concept in the construction of the modern 

state and a major axis in the organization of the 

relationship among the individual, society, and the state. 

Contemporary Islamic political thought emerges from the attempt to bridge between 

Islamic Shariah-based authority and modern state requirements. Islamic thinkers argue 

that citizenship does not conflict with Islamic values; rather, citizenship can be grounded 

in equality, justice, and respect for religion and cultural diversity within the framework of 

a unified Islamic identity.  Different approaches emerge among those who adopt a 

traditional vision that emphasizes religious affiliation as the basis of political 

membership—and those who adopt an innovative vision who consider affiliation and 

participation in public interest a foundation for citizenship. Reformist currents also 

reinterpret classical notions such “Ummah,” “Dar, al-Islam,” and “al-wala’ wa al-bara’” 

in a way that aligns with the concepts of modern statehood and equal citizenship. Thus, 
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citizenship in contemporary Islamic political thought represents a dynamic field of 

intellectual debate seeking to harmonize authenticity, modernity, identity and openness, 

religion, and the State. 

Keywords: Citizenship, Islamic political thought, modern State, equality, justice, Islamic identity, political rights. 
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